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ІНФАРМАЦЫЙНА-КУЛЬТУРНАЯ ГАЗЕТА БЕШАНКОВІЦКАГА РАЁНА

ДАРАГІЯ чЫТАчЫ “КРЫВІНКІ”!

Спецаўта 

”Нельга есці хлеб народа і 
грэбаваць ягонай мовай”. 

Ул. Караткевіч.

“Крывінка” віншуе Вас з 
Новым 2010-м годам і жадае 
Вам, каб гэты год стаў для 
Вас шчаслівым. А гэта зна-
чыць: моцнага здароўя Вам і 
Вашым блізкім, упэўненасці 
ў заўтрашнім дні. Каб 
наша жыццё стала як мага 
больш заможным. Каб мы 
пазбавіліся ад таго, што нам 
замінае ўпэўнена крочыць у 
будучыню.

Я хачу падзякаваць чы-
тачам за ўсё: за лісты і 
тэлефанаванні, за падказкі і 
крытыку. За дабразычлівае 
стаўленне да газеты і  пад-
трымку ў галоўным. За тое, што 
мне ніколі не прыходзілася 
двойчы прасіць, каб Вы 
адчынілі дзверы. Карацей, за 
ўзаемаразуменне. 

“Крывінка” старалася 
ўзнімаць вострыя пытанні, 
якія не вырашаюцца ўладамі, 
дапамагчы канкрэтнай па-

радай. Шкада, што пасля 
публікацый у газеце не адра-
зу ўсё мянялася ў лепшы бок. 
Але, думаецца, што праца 
не была марнай. Нас пачулі, 
ведаюць у твар. Газета мае 
свой голас, сваю гісторыю, і, 
будзем спадзявацца, што яна 
працягнецца ў Новым годзе.

Мне хацелася б, натураль-
на, каб Вы праяўлялі боль-
шую актыўнасць у грамадскім 
жыцці. Бо голас “Крывінкі” 
зусім адзінокі і знаходзіцца 
пад магутным ідэалагічным 
прэсам афіцыйнай улады. 
Толькі разам мы зможам 
зрабіць нешта сапраўды 
вялікае, раскалыхаць тое 
балота, якое ўтвараецца 
наўкол, калі замоўчваць вос-
трыя праблемы. Калі хацець 
зрабіць жыццё лепшым – не 
трэба быць абыякавымі. Лю-
бая праблема патрабуе аб-
мяркавання, нерваў і нейкага 

часу для вырашэння. А таму 
карыстайцеся магчымасцю 
выступіць на старонках га-
зеты, падзяліцца са сваімі 
думкамі, нешта параіць. 

У надыходзячым годзе ад-
будуцца выбары ў мясцовыя 
Саветы народных дэпутатаў. 
Мне б вельмі хацелася, каб ся-
род нашых чытачоў знайшліся 
б такія, якія б рызыкнулі па-
спрабаваць сябе ў выбарчай 
кампаніі. “Крывінка” абяцае 
дапамогу і поўную падтрымку. 
Думайце над гэтым пытаннем, 
райцеся з сябрамі. Ведайце, 
што толькі пры актыўным 
ўдзеле ў жыцці можна спад-
зявацца на станоўчы вынік. 
Вашым ідэям і прапановам 
заўсёды знойдзецца места на 
старонках газеты.

Поспеху Вам ва ўсіх добрых 
пачынаннях. З Новым годам!

Г.Станкевіч.

Ці звалі яго ў дзяцінстве Сымонкам,
А ў маладосьці Сымонам,
Я ў дзеда запытаць не пасьпеў
І , мабыць, ужо ніколі аб тым 
              не даведаюся.
Але, калі нам палёсіць сустрэцца 
Ў лепшым сьвеце, 
То я пацікаўлюся пра тое абавязкова,
Бо яго пазнаю. 

У маёй памяці ён застаўся 
Сівавусым старым,
Які не сьпяшаючыся паліць піпку,
Седзячы на стуле блізу вакна,
А хмары блакітнага дыму 
Плаваюць па пакоі, 
Падымаюцца да самай столі,
І я разганяю іх рукамі.

Дзед Сёмка памёр,
Калі мне было чатыры з паловай  
    гады.
Яго хавалі на пачатку красавіка.
У ягоны апошні шлях мы паехалі 
                разам,
Бо мяне, малога, пасадзілі на воз 
Поруч зь дзедавай труной. 
Дарога паўз нашу вёску
Была такая гразкая і каляіністая,
Што ў адным месцы 
Я ледзьве з таго воза не кульнуўся,
Але дзед мяне ўтрымаў.
Хоцькі-няхоцькі 
Ды прыйшлося ўчапіцца
За ягоную новую хаціну,
Хаця і баяўся яе я  вельмі.

У той дзень на могілках 
Мне ўпершыню паказалі,
Дзе знаходзіцца іншы сьвет, 
Які сёньня мне не падаецца 
Такім ужо вусьцішным.
Тады ж мяне вельмі ўразіла
Ягоная суворасьць і глыбіня.
Мабыць, з таго часу 
Ў маёй падсьвядомасьці засела,
Што туды ня трэба асабліва 
   сьпяшацца.
А таму сёньня 
Я стараюся сябраваць з спортам
І не паліць, як дзед Сёмка.

Калі пасьля сьмерці бабулі Гапулі
Мой бацька разьбіраў Сёмчыну хату,
Каб зрабіць з яе стопку,
Ён знайшоў там абрэзак старой  
              дошкі, 
Які застаўся ад дзедавай новай   
            хаціны.
На ім хімічным алоўкам 
Саплівы пісака (то бок -- я)
Акурат на дзедавы хаўтуры
Дэманстраваў гасьцям свае
Ня вельмі каліграфічныя здольнасьці. 
Знойдзенаму экспанату 
Ў той час было гадоў 15,
Сёньня было б ужо амаль 43,
І ягоная каштоўнасьць,
Несумненна, значна ўзрасла б. 
І хаця абрэзак той не зьбярогся,
Добрая памяць пра дзеда Сымона
У мяне засталася назаўсёды. 

Г.Станкевіч.

http://haradok.belarda.org - сайт нашага рэгіёна

Дзед Сёмка

Падрыхтоўка да навагодніх святаў набы-
вае ў нас апошнімі часамі небывалы размах. 
Ужо за чатыры тыдні да Новага года вітрыны 
магазінаў засвяціліся гірляндамі. Цэн-
тральныя пляцы гарадоў ўпрыгожваюцца 
велізарнымі елкамі. Сустрэчу чарговага Но-
вага года нам прапаноўваюць адзначыць з 
размахам. Але ў цвярозых грамадзян узнікае 
законнае пытанне: за чый кошт ладзіцца той 
банкет? Аказваецца, як і ўсе мінулыя разы, 
у ролі заказчыка “зрэлішч”выступае народ. 
Той, каму рэгулярна недаплочваюць, неда-
даюць, крыўдзяць. А сёння таму народу пра-
пануюць забыцца, плюнуўшы на тыя крыўды, 
і адсвяткаваць з размахам, як ён умее. 

Так, святкаваць мы ўмеем. Да перамогі, 
да забыцця, да страты памяці. А вось выйсці 
з патрабаваннямі да ўлады, ну, хаця б 
папрасіць, каб тая не выкідвала народныя 
грошы на вецер, пакуль што не адчайваем-
ся. 

У наступаючым Новым 2010-м годзе 
нам прыйдзецца зацягнуць паясы шчэ ту-
жэй. Пра тое сведчыць нядаўна прыняты 
рэспубліканскі бюджэт, дзе ўрэзаны амаль 
усе выдаткі (расходы). І на адукацыю. І на 
ахову здароўя. І на фізкультуру і спорт. І на 
культуру. (Вырастуць толькі расходы на ор-
ганы ўнутраных спраў.) І прынялі той бюд-
жэт людзі, якіх мы з Вамі нядаўна выбіралі 
ў дэпутаты. Я нешта сумняваюся, каб яны 
ўрэзалі сваю зарплату. Хаця яна і не йдзе 
ні ў якое параўнанне з нашай. Думаю, не 
будуць атрымліваць меней і нашы мясцо-
выя “працоўныя” райвыканкамаў за свой 
цяжкі, амаль непасільны “труд”. Калі яны 
паступяць па-другому, няхай дашлюць свае 
ведамасці на адрас “Крывінкі”, мы іх абавяз-
кова апублікуем. 

І ініцыятыва, разгарнуць шырокае свят-
каванне, каб падчас яго забыцца пра гора-
бяду, належыць ім недарэмна. Гэта ўсё звё-
ны аднаго ланцужка, якімі даўно аблытаны 
працоўныя, каб нікуды не маглі вырвацца ад 
той улады. І рэгулярнае спойванне народа 
падчас “усенародных святаў” у тым ланцугу 
– не самае слабае звяно. Вось таму і бараць-
ба з п’янствам вядзецца ў нас дужа дзіўная: 
непаслядоўная, нерэгулярная, а толькі дзеля 
бачнасці. Бо цвярозы чалавек найперш спы-
тае: навошта транжырыць нашы сродкі, якіх 
і так не хапае на заробкі, пенсіі, падарункі 
дзецям і г.д.  

“Крывінка” прапаноўвае адзначаць 
урачыстасці сціплей, бо важкіх падставаў, 
каб весяліцца без памяці – няма. А таму 
можна было б абысціся без гіганцкіх ёлак 
на цэнтральных плошчах, без кілямятровых 
гірляндаў і рознай мішуры. Дастаткова і 
маленькай сціплай елачкі. А замест соцен 
мільгаючых лямпачак, асвятліць тыя вёскі і 
вуліцы гарадоў, якія дзесяцігоддзямі не ве-
даюць, што такое вулічны ліхтар. І народ за 
тое скажа дзякуй.

З Новым годам, сябры!  
Г.Станкевіч. 
P.S. Наш раён “адзначыўся” ў падрыхтоўцы 

да ўрачыстасцей асабліва, бо елку на цэн-
тральным пляцу ставілі сёлета двойчы. 
Першая лясная прыгажуня не адпавядала 
“эстэтычным патрабаванням  народа”. Спа-
чатку яе няўдала звалілі, абламаўшы пало-
ву галінак. У дадатак пры транспартыроўцы 
абламалі і макаўку. Такім чынам, замест 
таго, каб займацца неадложнымі справамі, 
камунгасаўцы з магутнай тэхнікай займаліся 
марнатраўствам часу і сродкаў.

“Крывінка” ў Інтэрнэце
Шаноўны чытач! Раней чым з паштовай 
скрыні вы можаце чытаць нашу газету  ў 
Інтэрнэце. Газета размешчана для спам-
павання на сайце http://haradok.belarda.
org/ у раздзеле “Незалежныя выданні” на 
старонцы  “Крывінка”.

Вынікі апошняга апытання 
на сайце http://haradok.belarda.org/
Якая падзея года Гарадоччыны 
найбольш значная?
Красавіцкае затапленне ............................ 12%
Святкаванне 175 годдзя Вераніцына...... 6%
Пераслед дэмакратычных актывістаў...14%
Галадоўка Аляксандра Жыткевіча...........34%
Дапамога пацярпелым у судзе ( Аўтухоў, 
Жыткевіч, Рагажынскі, Глінскі і інш.).......22%
Няма значнай падзеі.....................................12%

•	 Каб	атрымліваць	кож-
ны	нумар	газеты	«Крывінка»	
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэ-
тым	 –	 зрабіце	 бесплатную	
падпіску.

•	 Рэдакцыя	 «Крывінка»	
змяшчае	 бясплатныя	
абвесткі	чытачоў	выдання.	
Дзеля	размяшчэння	абвесткі	
запоўніце	купон	або	патэле-
фануйце	ў	рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	спажыўца,	працаўніка,	
то	 даем	 эфектыўныя	 па-
рады	па	абароне	права	 і	по-
шуку	бясплатных	юрыстаў.	
Звяртайцеся	 на	 адрас	 газе-
ты	«Крывінка».

•	 Рэдакцыя	запрашае	да	
супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	грамадзян.	Вашы	навіны,	
паведамленні	–	нашая	падзя-
ка.	Словам,	сувенірам.

Іх на вуліцах райцэнтра шмат. І надпісы на іхніх 
дзвёрках самыя розныя: “Тэхналагічная”, “Спе-
цыяльная”, “Лабараторная”… Але часцей за ўсё 
яны сустракаюцца каля месцаў, якія з асноўнай 
работай тых аўта ніяк не звязаныя. Прыкладам, 
каля магазінаў, на райвыканкамаўскай стаянцы, 
дзесьці на ўзлеску. Аўтомабілі тыя, найчасьцей 
ладна пабітыя, засталіся ў спадчыну ад высокіх 
чыноўнікаў. Тыя чыноўнікі сёння маюць іншыя, 
мадэрновыя “таёты” і “мэрсы” без надпісаў, нібыта 
свае асабістыя. А гэтыя аўта, часцей за ўсё УАЗікі, 
“Волгі” ці “Жыгулёнкі”, перададзеныя чыноўнікам 
сярэдняй рукі. Яны, ніжэйшыя рангам, рады хоць 
гэткаму транспарту. Гэтыя машыны -- ладны дада-
так да сціплага чыноўнічага акладу. Бо тыя аўта 
возяць у школу і са школы дзетак чыноўнікаў, жон-
ку ў лазню, ну і, зразумела, сябе на абед і з абеду. 

Да кожнага аўта”паложаны” бензін, а гэта – самае 
галоўнае для чыноўніка. Яго можна  зэканоміць 
і для сваёй уласнай іншамаркі, але найлепш 
эканоміць сваю машыну і не біць яе па калдобінах. 

Просты чалавек выкідвае на бензін каля 20 – 
30% заробку, не ўлічваючы расходаў на запчасткі 
да сваёй машыны. А тут – суцэльная эканомія. Што 
ні кажы -- дробязь, а прыемна. 

Яно было б не лішне ў цяжкія крызісныя часы 
тыя аўтамабілі паставіць на прыкол. На маю думку, 
гэта станоўча адаб’ецца на паказчыках народнага 
дабрабыту. То бок, яны ўздымуцца. А рэсурсы, якія 
вызваляцца, можна накіраваць для заахвочвання 
таленавітых дзетак, якім пакуль што прыходзіцца 
скідвацца па 5 – 10 000 на бензін, каб даехаць да 
абласнога ВУЗа, дзе ім прапаноўваюць падвучыц-
ца. Ці на арганізацыю і правядзенне спартовых 
спаборніцтваў, якіх так бракуе ў нашых п’янаватых 
буднях. Ці яшчэ хоць куды. Народ станоўча ацэніць 
такое рашэнне і будзе больш давяраць уладзе, якая 
называе сябе і, пэўна, так хоча стаць народнай.

Г.Мікалаеў. 

Аб’явАПІР ПАДчАС чУМЫ
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Бешанковіцкі парк

Калі я чытаю ў прэсе, 
што, каб недзе паправіць 
справы некага зноў 
прызначылі на высокую 
пасаду, мяне разбірае 
смех. Бо я дакладна ве-
даю ўвесь механізм тых 
прызначэнняў, які ні 
на ёту не змяніўся з са-
вецкага часу. Калісьці 
праз тыя прызначэнні 
праходзіў і сам. А сёння 
раскажу пра механізм тых 
прызначэнняў вам.

Раней прызначэнні 
на пасады былі прэрага-
тывай райкама партыі. 
Быў пры ім і славуты 
ідэалагічны аддел, але 
кадрамі ён не займаўся. 
Ён, як і ягоны “вертыкаль-
ны” пераемнік, тварыў 
паперы, арганізоўваў 
“ с а ц ы я л і с т ы ч н а е 
спаборніцтва” і святкаваў. 
Кадравымі пытаннямі 
займаўся кадравы аддзел 
і другі сакратар райкама, 
які цесна супрацоўнічаў 
з першым. З поля зроку 
райкама не мог згубіцца 
ніводзін мала-мальскі 
адукаваны чалавек ці 
спецыяліст. Кожны наноў 
прыбыўшы ў раён, калі 
гэта быў не камуніст, 
правяраўся працай. Калі 
бачылі, што ён чалавек 
дзейсны, яму маглі пра-
панаваць уступіць у пар-
тыю. Выпадковых людзей 
на пасадах амаль не тра-
плялася, бо сістэма адбо-
ру працавала надзейна.

Пасля прыходу да 
ўлады Прэзідэнта, люд-

зей на пасады пачалі 
адбіраць па прынцыпу 
асабістай яму адданасці. 
На адукаванасць і 
інтэлігентнасць, мякка ка-
жучы, заплюшчвалі вочы. 
Пэўна, сёння лічыцца, што 
кіраваць можна і без гэ-
тых якасцей. Механізм жа 
зацверджання застаўся 
камуністычным. То бок, 
пасля таго, як усе неаб-
ходныя паперы для пады-
ходзячай кандыдатуры 
ў раёне сабраны, трэба 
паехаць у вобласць, дзе 
цябе прымуць у высокіх 
кабінетах. Тут цябе спы-
таюць, ці здольны ты ад-
даць усе свае сілы спра-
ве Прэзідэнта. І калі ты, 
смела гледзячы ў вочы, 
адкажаш: “Згодзен!”, лічы, 
што цяпер тваё жыццё 
да самай смерці будзе 
ўладкавана найлепшым 
чынам. Табе не прыйд-
зецца асабліва думаць ці 
рабіць маральны выбар. 
Ты павінен адкінуць убок 
усе свае сумненні, калі 
яны цябе парой наведва-
юць. За цябе аб усім ужо 
падумалі і ўсё вырашылі. 
Ты -- толькі праваднік 
рашэнняў. І не твая спра-
ва разважаць аб маралі, 
шкадаваць ворагаў, то 
бок нязгодных з “абса-
лютна правільным кур-
сам”. Цяпер ты будзеш 
выпісваць “Зару” і пры-
мушаць іншых рабіць 
гэта. Сядзець у выбарчых 
камісіях, арганізоўваць 
датэрміновае галаса-

ванне і круціць для 
Прэзідэнта патрэбны яму 
працэнт. Выступаць па 
паперках на сходах, каб 
пацвердзіць асабістую 
адданасць “адзіна 
правільнаму курсу”. За 
тваю згоду працаваць у 
камандзе Прэзідэнта ты 
маеш нядрэнны аклад, 
павагу і дрыжаку ў кале-
нях сярод тваіх падна-
чаленых. І нават, калі ты 
выпадкова “заляціш” па 
п’янцы разок-другі, табе 
могуць дараваць. Не да-
руецца табе толькі здра-
да Яму.  

Але падобны механізм 
мае сур’езныя недахо-
пы. Ён кансервуе сістэму, 
робіць яе нядзеяздоль-
най, не дае ёй нармаль-
на развівацца, на карані 
губіць любую ініцыятыву. 
Таму многія рашэнні, па-
куль яны даходзяць да 
выканаўца, губляюць 
сваю надзённасць. А 
іншыя наўпрост патапа-
юць у горах папсаванай 
паперы. Мучыцца ад таго 
ўсё грамадства, большая 
палова якога пачувае 
сябе жабракамі. 

Гэта сістэма 
прызначэнняў не мае 
аніякай будучыні і адыд-
зе ў нябыт разам з “адзіна 
правільным курсам” у 
адзін і той жа дзень. Шка-
да толькі, што чакаць 
таго дня прыходзіцца 
дзесяцігоддзямі.

Г.Станкевіч. 

Першыя пар-
кавыя кампазіцыі 
Бешанковіцкага маёнт-
ка пачалі фарміравацца 
яшчэ ў 18-м стагоддзі. У 
1770-м годзе тут будуюць 
палац—мураваны, у вы-
глядзе літары “П”будынак 
у духу ранняга класіцызму 
(будынак сучаснай му-
зычнай школы), які раней 
знаходзіўся ў глыбіні парка 
і праглядваў праз негустыя 
пасадкі лістоўніцы і дуба. 
Дарога да палаца ішла з 
заходняга боку, уздоўж 
упрыгожанага вінаградам 
параднага фасада, каля 
круглай сажалкі з востра-
вам, дзе знаходзілася хатка 
для лебядзей. Сажалка тая, 
як і дубы, што раслі на яе 
беразе, захаваліся. Сёння 
на ёй функцыянуе фантан. 
На газоне перад паркам 
рос вузкалісты лох, які не 
захаваўся. Зараз па гэтаму 
газону праходзіць шаша – 
адна з цэнтральных вуліц 
горада.

Цэнтральная алея пе-
рад палацам -- ліпавая, 
за палацам --  з чор-
най італьянскай таполі,  
пераходзіла ва ўсходняй 
частцы парка(сёння тут 
вуліца Абазоўскага) у алею 
з бярозы. Паўночная частка 
парка займала тэрыторыю, 
якая злёгку паніжалася да 
ракі Заходняя Дзвіна. На 
ёй выразна выражаны дзве 
тэрасы. Сёння на першай 
знаходзяцца школа №2, 
музей і гаспадарчыя пабу-
довы, на другой—помнік 
воінам Вялікай Айчынай 
вайны. У сувязі з новай за-
стройкай згубілася раней-

шая паркавая планіроўка. 
Добра прасочваецца цэн-
тральная пешаходная сця-
жына ўздоўж асноўнай 
восі парка, якая перасякае 
тэрасы. Асноўным дрэвам 
тут з’яўляецца дуб чарэш-
чаты. На другой тэрасе 
захаваліся яго экзэмпля-
ры ва ўзросце больш 200 
гадоў. Па паданню, пад ад-
ным з іх пазіраваў мастаку 
Напалеон, які прыбыў сюды 
вечарам 12-га ліпеня.  За 
дарогай,што акаймляе дру-
гую тэрасу, любілі спыняц-
ца цыганы. На месцы сучас-
най шорнай фабрыкі раней 
знаходзіўся вадзяны млын, 
а пазней, ужо пры савецкай 
уладзе -- мясцовая элек-
трастанцыя. Паўночнай на-
туральнай мяжой сядзібы 
была рака. Паўднёвая 
частка парка мела фор-
му прамавугольніка, 
на дальнім плане яго 
знаходзілася яшчэ адна 
невялікая сажалка 
серпавіднай формы з бе-
танаваным дном. Ёсць 
меркаванне, што сажал-
ка напаўнялася вадой 
са штучнага падземнага 
вадатока. Вакол сажалкі 
былі пасаджаны купкі 
лістоўніцы. У вадаёме раслі 
рэдкія расліны, напрыклад 
ружовы гарлачык. З усхо-
ду ад сажалкі знаходзілася 
ліпавая алея, з захаду -- 
алея з конскага каштану і 
далей—ліпавая, якая была 
ўзноўлена ў 1953-м год-
зе. Яны з’яўляліся часткай 
маршруту для шпацыру—
адзінага ў сваім родзе сярод 
паркаў Беларусі. Маршрут 
праходзіў таксама па кара-

гачовай (від вяза) алеі, якая 
праходзіла ўздоўж заход-
няй мяжы парка (сёння вул. 
Валадарскага).На захад ад 
алеі знаходзіўся пладовы 
сад (сёння тут пасадкі ліпы 
і бярозы). Уздоўж сада да 
карагачовай алеі вядзе ву-
зенькая сцяжынка, абсод-
жаная з аднаго боку ёлкай, 
а з другога—арэшнікам 
(добра захаваліся). На 
паўднёвым баку сядзібы на 
месцы сучаснага стадыёна 
знаходзілася брукаваная 
цэглай алея з бэзу. Апош-
няй на паўднёвым баку 
была вузкая алея з клёну 
і ясеню, за якой (сёння тут 
вул. Садовая) размяшчаліся 
гадавальнікі, дзе 
вырошчваліся рэдкія паро-
ды дрэў. Апошняй з усходу 
была алея з дуба чарэш-
чатага, за якой ляжаў сад з 
дробнаплоднымі яблынямі 
і пладоваягаднымі кустамі. 
Параўнальна густая, разна-
стайная сетка алей вызнача-
ла адметнасць складанага і 
даволі працяглага шпацы-
ровачнага маршруту, вы-
конвала дэкаратыўную і 
гаспадарчую функцыі.

Да нашага часу 
парк зведаў мноства 
змяненняў, набыў новыя 
кампазіцыйныя цэнтры 
(помнік, курган Славы, 
будынкі музея і школ), але 
па-ранйшаму не страціла 
свайго значэння яго цэн-
тральная гістарычная част-
ка з палацам -- помнікам 
архітэктуры другой паловы 
18-га стагоддзя.

Г.Станкевіч.

КУЛЁК ЦУКЕРАК, ЯК ІНДЫКАТАР ЖЫЦЦЯ 
Навагодняе свята для 

дзяцей – самае жаданае. 
Елка, смех, вяселле, двух-
тыднёвыя канікулы – як тут 
не пазайздросціш маладо-
му пакаленню, як не адчуеш 
сябе хоць бы на хвілінку ма-
ладым? А яшчэ – навагоднія 
падарункі. Помню, чакаў іх у 
дзяцінстве, як тае манны ня-
беснай. Для большасці дзе-
так менавіта яны – галоўная 
радасць навагодняга свята. 

Зазірніце ў дзіцячыя вочкі, 
якія свецяцца радасцю, і 
Вам нічога больш не трэба 
тлумачыць. 

Але апошнія гады з тымі 
навагоднімі падарункамі 
для дзетак пачаліся пра-
блемы. Бо школа – гэта не 
тая арганізацыя, якая за-
рабляе і мае грошы. І хаця 
ў многіх прадпрымальных 
дырэктараў на школьных 
рахунках ёсць нейкая ка-

пейчына, арганізоўваць 
падарункі для школьнікаў 
ім заўсёды дапамагаюць 
шэфы. 

І ганьба тым 
арганізацыям, якія пры-
крываючыся цяжкім 
эканамічным становішчам, 
эканомяць на дзіцячых па-
дарунках. 

Адна з т акіх,  ПУП 
АграВітВін, выдзеліў сёлета 
для падшэфнай Пяцігарскай 

ДАСШ ажно … 100 000 
рублёў. На 45 школьнікаў. 
Па 2222 рублі на вучня. Калі 
1 кг шакаладных цукерак 
сёння каштуе 20 000 рублёў, 
то гэта роўна 7 штук такіх 
цукерак на брата. Вось вам 
клопат аб падрастаючым 
пакаленні, міласэрнасць і 
чалавечнасць разам узя-
тыя. 

Я не магу паверыць, што 
мы маем у раёне такі цяжкі 

стан у эканоміцы, каб з-за 
гэтага адмаўляць дзецям у 
нармальных падарунках. 
На маю думку, тут мае мес-
ца звычайная чыноўніцкая 
коснасць, бессардэчнасць 
і праста нахабства. Бо 
тыя, хто трымае мяшок з 
грашыма ўсімі праўдамі і 
няпраўдамі бяруць з яго 
столькі, колькі могуць 
ўтрымаць іхнія ўчэпістыя 
пальцы. Пры гэтым яны 

ездзяць на дзяржаўных 
аўтамабілях, піруюць за 
дзяржаўны кошт і яшчэ ма-
юць нахабства падымаць 
голас на паседжаннях у 
абарону дзіцяці. 

Не, я ўжо даўно гэтаму 
не здзіўляюся. Што яшчэ 
можна чакаць ад наскрозь 
прагніўшай калгасна-
карумпаванай улады. 

Г.Станкевіч.

Слова “аграгарадок” трывала ўвайшло 
ў наш лексікон. Для мяне яно -- пры-
клад дзяржаўнай недальнабачнасці і 
нядбайнасці. Хаця з любога правіла быва-
юць прыемныя выключэнні. Але сёння ў 
сувязі з гэтым словам я хацела б закрануць 
яшчэ адну праблему. 

Слова “аграгарадок” і “агароджа” для мяне 
таксама неразлучныя. Наведайце любы 
дзейсны ці будуемы калгасны цэнтр, і вам 
адразу стане ўсё зразумела. 

Кожны “аграгарадок” пачынаецца з 
агароджы і ёю заканчваецца. Колькі яе 
кіляметраў пабудавана за апошнія часы – 
ніхто дакладна не падлічыць. А хацелася б. 
Бо відавочна, што лік ідзе на дзесяткі, калі 
не на сотні. Функцыі той агароджы, пра што 
“Крывінка” пісала раней, у сучаснай вёсцы 
амаль усе зніклі. Але яе з упартасцю, вартай 
занясення ў кнігу рэкордаў Гінэса, працяг-
ваюць штампаваць, усю – на адзін манер. І 
няхай сабе штампавалі б, каб не адно “але”. 

Сёння адзін кубічны метр самай таннай 
драўніны трэцяга ці чацвёртага гатунку 
каштуе каля 200 000 рублёў! Колькі ж буд-
зе каштаваць сама  агароджа? А на тыя ж 
мэты бяруць, пэўна, і піламатэрыялы больш 
высокіх гатункаў. Або, па крайняй меры, ро-
бяць тое на паперы, то бок спісваюць якас-
ныя піламатэрыялы, а аграгарадкоўскую 
агароджу вырабляюць з адходаў. Яна ж вам 
не адкажа, калі вы яе запытаеце, з чаго яна 
зроблена. І колькасць сучкоў на ёй ніхто 
лічыць не пойдзе. Так што ніводзін праку-
рор, калі яму даручаць разабрацца ў гэтым 
пытанні, канцоў не знойдзе. 

І нават, калі падобных прыпісак на 
будаўніцтве няма, пытанне аб тым, наво-
шта сёння рабіць кілямятровыя агароджы, 
застаецца адкрытым. І даволі балючым для 
нашага бюджэту. Для якога любая капейка 
– не лішняя. Асабліва там, дзе яна беражэ 
мільёны.

Л.Паўлава.
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Прызначэнні

чАМУ ў НАС ТАК ЛюБЯЦЬ АГАРОДЖЫ?

СТАЛІНСКІЯ СКРЫНКІ
Не за гарамі выбары ў мясцовыя Саве-

ты. Яны адбудуцца ўжо вясной 2010-га года. 
І выбары тыя мусяць стаць значнай падзе-
яй для рэспублікі. Яны павінны прадэман-
страваць усяму свету, ці напраўду існуючая 
ўлада змянілася. Ці дазволіць яна на гэты 
раз правесці выбары сапраўды дэмакратыч-
ныя, без парушэнняў. Бо выкананне умоў 
дэмакратычнасці  дазволіла б прыйсці да 
ўлады, няхай сабе і на мясцовым узроўні, 
людзям новым, трэба спадзявацца, амбітным 
і ініцыятыўным.

Нягледзечы на некаторыя папраўкі да 
выбарчага Кодэксу, якія зусім нядаўна былі 
прыняты нашымі Палатамі, аніякае веры ў 
дэмакратычнасць новых выбараў у многіх 
выбарцаў няма. Бо індэкатарам любых 
пераменаў на выбарах для большасці нар-
мальных людзей з’яўляюцца не прынятыя 
папраўкі да Кодэксу, а… скрынкі для галаса-
вання. Так, самыя звычайныя скрынкі, куды 

выбарцы ўкідваюць свае бюлетэні. І скрынкі 
тыя спраўна служаць выбарчай справе яшчэ 
са сталінскіх часоў. З тых самых, калі адцо-
так прагаласаваўшых за непарушны блок 
камуністаў і беспартыйных складаў 99, 9%. 
З тых часоў у нашай свядомасць трывала 
ўвайшло выслоўе, якім, думаецца, кіруюцца і 
сёння: “Не важна як прагаласуюць, важна, як 
падлічаць”.

Дык вось, мне, як і большасці выбарцаў, 
не трэба тлуміць галаву нейкімі папраўкамі. 
Калі я прыйду на выбарчы ўчастак і ўбачу па-
сярод яго сталінскую скрыню, вынікі выбараў 
мне будуць ужо вядомыя загадзя. Можна 
дарэмна не галасаваць. І наадварот, калі на 
ўчастку будуць стаяць новыя празрыстыя 
скрынкі, якія з самага ранку будуць пустымі(а 
ў тым лёгка ўпэўніцца любому), значыць – пе-
рамены пайшлі.

Г.Станкевіч.

СЕМ СЛАВУТАСЦЯў БЕШАНКОВІЦКАЙ ЗЯМЛІ 
НАРОДНАЯ ТРЫБУНА



Беларускай 
рэптыліі шчэмяць 
хвост з розных 
бакоў
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чЕМ ГРОЗиТ РЕКОРДНЫЙ ДОЛГ?

Согласно данным Нацбанка совокуп-
ный внешний долг Беларуси на 1 октя-
бря составил 19 млрд 298,5 млн дол-

ларов, увеличившись с начала года на 4 млрд. 
С учетом поступившего в ноябре очередного 
транша кредита МВФ внешний долг достиг 20 
млрд. Независимые экономисты рассказали 
«Салідарнасці» можно ли считать эту цифру 
нормальной для нашей страны и чем могут 
обернуться для Беларуси выплаты по внеш-
ним долгам.

В структуре совокупной внешней задолжен-
ности внешний долг органов госуправления с 
начала этого года увеличился на 977 млн дол-
ларов и на 1 октября составил 4 млрд 574,2 
млн, сообщает «БелаПАН». Внешний долг ор-
ганов денежно-кредитного регулирования за 
этот же период достиг 2 млрд 520,6 млн долла-
ров, увеличившись в 5,9 раза с начала года. 

Внешняя задолженность коммерческих 
банков выросла на 38,7 млн долларов и на 1 
октября составила 3 млрд 119,8 млн долларов. 
Внешний долг прочих секторов экономики 
достиг 8 млрд 325,3 млн долларов, увеличив-
шись за январь-сентябрь на 998,6 млн. 

Таким образом, с учетом поступившего в 
ноябре очередного транша кредита МВФ в 
размере почти 700 млн совокупный внешний 
долг Беларуси достиг 20 млрд долларов. 

Официальные лица утверждают, что се-
рьезных проблем с обслуживанием государ-
ственного долга нет, сообщает БелаПАН. На 
минувшей неделе министр финансов Андрей 
Харковец заявил, что в проекте бюджета на 
2010 год внешние кредиты запланированы в 
размере 1,1 млрд долларов – видимо, о них 
уже договорились. Тем не менее, 17 декабря 
вице-премьер Андрей Кобяков сказал, что го-
сударственных внешних заимствований, таких 
как кредит МВФ или как привлеченные сред-
ства Всемирного банка, в следующем году не 
ожидается, передает www.interfax.by. 

По просьбе «Салідарнасці» независимые 
экономисты дали свою оценку размеру внеш-
него совокупного долга. 

Станислав Богданкевич, экс-председатель 
правления Национального банка РБ: 

– Считаю, что размер совокупного долга в 
20 млрд долларов – некритический. По срав-
нению с другими странами Европы, Беларусь 
еще выглядит в этом плане неплохо.

Меня больше беспокоит не сам размер дол-
га, а темпы его роста. Еще недавно государ-
ственный долг составлял 3,5 млрд, а сегодня 
уже более 7. За год увеличился более чем в 
два раза! Боюсь, как бы мы со временем не 
провалились в долговую яму. 

Ярослав Романчук, руководитель научно-
исследовательского центра Мизеса: 

– Оценивая размер совокупного долга нуж-
но исходить из того, как были использованы 
кредиты. К сожалению, они банально проеда-
лись – реструктуризации экономики не про-
исходило, деньги вкладывались в неэффек-
тивное производство и сохранение старой 
экономики. Здесь уместно будет вспомнить 
пример СССР, который в 1987-89 г.г. при паде-
нии цен на нефть нахапал внешних кредитов, 
а когда пришло время по ним расплачиваться 
бросился допечатывать деньги, что создало 
условия для гиперинфляции начала 90-х. 

Как мы будем отдавать валютные кредиты 
при том, что курс белорусского рубля отно-
сительно доллара и евро падает, одному Богу 
известно. Словам Кобякова о том, что власти 
больше не намерены брать внешние займы, 
я не верю. Белорусской экономике деньги 
нужны, а где их взять, если приватизации по-
прежнему не планируется, а инвестиции мож-
но привлечь, только создав привлекательные 
условия и проведя ту же самую приватиза-
цию? 

Сергей Чалый, экономист: 
– Говоря о совокупном долге в 20 млрд 

долларов, нужно обратить внимание, что его 
львиную долю составляет корпоративный 
долг. Объем госдолга составляет меньше по-
ловины – это немного, поскольку показатель 
устойчивости выводится из сравнения гос-
долга с объемом ВВП, а он составляет у нас по-
рядка 50 млрд долларов.

Еще одним важным моментом является то, 
в какие сроки нужно обслужить долги. Если 
корпоративные нужно отдать на протяжении 
1-3 года, то государственные имеют большой 
срок. Основное погашение по госдолгам у нас 
начнется с 2012 года. Нам нужно будет отда-
вать российский долг, взятый в 2007-м, и как 
раз настанет время выплачивать долг от МВФ. 
Это будет серьезной нагрузкой для бюджета. 
В 2012-2013 придется отдавать около 2-2,5 
млрд.

Пасля 10 снежня, калі беларуская 
дэлегацыя шматгадзіннай асадай бра-
ла Крэмль на змор, некаторыя аналітыкі 
загаварылі пра рэнесанс адносін паміж 
Мінскам і Масквой. Дзяжурны аптыміст 
«саюзнага будаўніцтва» Павел Барадзін 
пусціў пагалоску пра танны газ: маўляў, 
налета беларусам дадуць яго па ста-
рым цэнніку. А беларускі віцэ-прэм’ер 
Уладзімір Сямашка анансаваў атрыманне 
ў 2010-м 8–9 мільёнаў тон бяспошліннай 
расійскай нафты ды іншыя падарункі ад 
Крамля. Кшталту аддалення да 2014–2015 
года роўнадаходных (чытай: сапраўды 
рынкавых) цэн на блакітнае паліва.

Увогуле, таго-сяго пад выбары Крэмль, 
здаецца, паабяцаў падкінуць. Але до-
свед непразрыстых дачыненняў паміж 
заклятымі хаўруснікамі вучыць не спя-
шацца з высновамі, пакуль дамоўленасці 
не зафіксаваны на паперы. Ды і пасля 
падпісання папер усялякае здаралася: 
мегатоны саюзнай макулатуры не працу-
юць.

І вось вам званочак. 18 снежня ў 
Санкт-Пецярбургу расійскі віцэ-прэм’ер 
Ігар Сечын фактычна дэзавуяваў калегу 
Сямашку. Стары паплечнік Пуціна, чала-
век з суровай рэпутацыяй «крамлёўскага 
нафтавіка», якому цяпер даручана выра-
шаць энергетычныя пытанні з Мінскам, 
заявіў журналістам, што яго краіна пра-
панавала Беларусі бяспошлінна толькі 
5–6 мільёнаў тон нафты для ўнутранага 
спажывання. І баста! Гэта нават менш, чым 
прадугледжвалі ранейшыя дамоўленасці, 
дасягнутыя пасля нафтагазавай вайны на 
пачатку 2007-га. Звыш таго, паводле Се-
чына, з 1 студзеня анулюецца льготнае 
(з паніжальным каэфіцыентам) мыта на 
астатнюю нафту для Беларусі (капец аф-
шору!). Дый газ хаця і ненашмат, але па-
даражэе.

Вось табе, бабуля, і Юр’е! У 
прыватнасці, не сакрэт, што расійцы хо-
чуць улезці ў беларускую нафтанку. Ту-
тэйшае ж кіраўніцтва, здавалася б, і не су-
праць збыць хваткім усходнім партнёрам 
частку фамільнага срэбра (кшталту акцый 
комплексу «Нафтан-Палімір»). Але звыкла 
загінае пальцы, выстаўляючы веер кру-
тых умоў. Масква ж, натуральна, збівае 
цану. Акрамя таго, яна не супраць зава-
лодаць кантрольным пакетам «Белтран-
сгаза». Такім чынам, беларускаму боку 
выкручваюць рукі. А прэферэнцыі, аб 
якіх раструбілі вестуны-аптымісты, яшчэ 
віламі па вадзе напісаныя.

З іншага боку, у Еўразвязе, падводзя-
чы вынікі года новай, гнуткай палітыкі ў 
беларускім пытанні, крыху збянтэжана 
чухаюць рэпу. Бо жаданы дэмакратычны 
прагрэс у тутэйшым быцці могуць раз-
гледзець хіба што цераз ну вельмі моц-
ную лупу. Карацей, на фоне ранейшага 
птушынага шчабятання еўрачыноўнікаў 
Еўрапарламент узяў дый выдаў на-гара 
дастаткова непрыемную для беларускіх 
улад рэзалюцыю. 

На фінішы года ў дыялогу Мінска з Бру-
селем павеяла ледзяным холадам. Пры-
чым, як выказаўся еўрапарламентар Яцэк 
Пратасевіч, «маразы ў Еўропу прыйшлі з 
усходу».

Палітолаг Валер Карбалевіч схіляецца 
да высновы, што нават бутафорскай 
лібералізацыі ў краіне наступае канец. 
Год выбараў: тут ужо не да рэверансаў пе-
рад заходнікамі. 

Сапраўды, ёсць сімптомы. З рэзкай 
заявай — маўляў, няма чаго той Еўропе 
спрабаваць нас нахіляць, накідаючы сваю 
трактоўку дэмакратыі — выступіў нядаўна 
кіраўнік прэзідэнцкай адміністрацыі 
Уладзімір Макей. Той, каго ЕС лічыў якраз 
архітэктарам дыялогу з гэтага боку.

І вось свежая заява дэпутата Сяр-
гея Маскевіча: Палата прадстаўнікоў 
лічыць дыскрымінацыйным прапанаваны 
Еўрапарламентам парадак фармавання 
беларускай дэлегацыі ў Еўранэсце (хто не 
ведае: так паэтычна назвалі задуманую 
парламенцкую асамблею «Усходняга пар-
тнёрства»). Каса на камень?

«Для Мінска вельмі непажадана ў год 
выбараў апынуцца паміж расійскім мо-
латам і заходнім кавадлам, — гаворыць 
беларускі палітычны аналітык Андрэй 
Фёдараў. — Складваць яйкі ў адзін толькі 
крамлёўскі кошык кіраўніцтва Беларусі 
не стане». 

Паводле яго прагнозаў, масты ў дачы-
неннях з Еўразвязам спальвацца не бу-
дуць. І пэўныя дробныя ўступкі заходнікам 
у 2010 годзе ўсё ж магчымыя. Ну, скажам, 
прапусцяць 10–20 апазіцыянераў у перы-
ферыйныя мясцовыя саветы. У той жа час, 
магчыма, давядзецца «праз не хачу» ахвя-
раваць штосьці і Маскве, лічыць эксперт. 

Канечне, распродаж фамільнага срэ-
бра небяспечны. Расія ціхай сапай ука-
раняецца ў беларускую эканоміку ўсё 
глыбей. Звыш таго, прыватызацыя, раста-
ванне айсберга дзяржаўнай уласнасці — 
гэта само па сабе ёсць стратай звыклага 
базісу для беларускай адміністрацыйнай 
сістэмы. Але давядзецца ахвяраваць 
часткамі дзеля цэлага. Так яшчарка 
адкідвае хвост, каб ацалець у прынцыпе. 
Звышзадача ж беларускага рэжыму — са-
мазахаванне ў персанальным абліччы. 

Зрэшты, і тут час няўмольны. 
Персаналіі не вечныя, колькі ні пера-
рабляй пад сябе Асноўны ды іншыя за-
коны. Як адзначае Віталь Сіліцкі, дырэк-
тар Беларускага інстытута стратэгічных 
даследаванняў, ужо сама праблема пера-
дачы ўлады па меры актуалізацыі будзе 
падштурхоўваць да дрэйфу ў бок больш 
тонкіх унутрыпалітычных механізмаў. Да 
нейкага варыянту кіраванай дэмакратыі.

Галоўны ж вораг міфалагізаванай 
«беларускай мадэлі» — эканоміка з яе 
няўмольнымі законамі.

Можна, канечне, на радасць электара-
ту надрукаваць некалькі лішніх вагонаў 
грошай-фанцікаў пад выбары. Але потым 
гэта вылезе бокам. Крэдыты? Дык ужо 
набегла 20 мільярдаў долараў сукупнай 
замежнай запазычанасці, і зараз ракавай 
пухлінай папруць выплаты па працэнтах. 
Ніякі мытны звяз не дапаможа збываць у 
ранейшых аб’ёмах на ўсходнія рынкі пра-
дукцыю нашых монстраў сацыялістычнай 
індустрыі. Кайф на расійскай энергаіголцы 
таксама вылазіць бокам: мы ўсё больш ад-
стаём ад свету тэхналагічна.

Увогуле, хаця на сёння ў краіне 
ўсё схоплена, новая кадэнцыя абяцае 
вялікія галаўныя болі афіцыйнаму лідэру 
Беларусі. Зрэшты, як і яго цярпліваму 
народу.  Ва ўсякім разе, наверсе нутром 
чуюць, што складваць палітычныя яйкі ў 
адзін кошык надта неабачліва. Давядзец-
ца, халера, вылічваць прапорцыі. 

Аляксандр Класкоўскі.

Согласно	данным	Нацбанка	совокупный	внешний	долг	Беларуси	на	1	октября	составил	
19	млрд	298,5	млн	долларов,	увеличившись	с	начала	года	на	4	млрд.	Независимые	эконо-
мисты	рассказали	«Салідарнасці»	можно	ли	считать	эту	цифру	нормальной	для	нашей	
страны	и	чем	могут	обернуться	для	Беларуси	выплаты	по	внешним	долгам.

Снегурочки и Деды Морозы 
штурмовали Палату НС РБ

Белорусские правозащитники, 
переодетые Снегурочками и зай-
чиками вместе с Дедом Морозом 
22 декабря вновь попробовали 
добиться отмены статьи о неза-
регистрированных организациях. 
Свое обращение они принесли 
в палату представителей нацио-
нального собрания. 

«Просим палату представите-
лей национального сходу Республики Бела-
русь представить заявителям информацию, 
рассматривается ли парламентом вопрос 
о упразднении статьи 193-1 Уголовного 
кодекса. В случае, если этот вопрос не рас-
сматривается, просим немедленно начать 
процедуру включения вопроса об упразд-
нении статьи 193-1 Уголовного кодекса и ис-
ключения из других актов законодательства 
запрета на деятельность от имени незареги-
стрированных объединений в порядок дня 
следующей сессии палаты представителей», 
— цитирует обращение «Наша нiва».

Однако в здание Деда Мороза с зайчика-
ми не пустили люди в штатском. Пройти раз-
решили пройти только одной Снегурочке. 
Но и то лишь для того, чтобы опустить обра-
щение в ящик для писем. 

Судя по всему, подарков к новому году в 
палате представителей не дождутся.

Напомним, что 15 октября группа «Дедов 
Морозов» добровольно сдалась в Генераль-
ную прокуратуру. В своём заявлении на имя 
Генерального прокурора «Деды Морозы» 
признались, что «это незарегистрированное 
объединение на протяжении многолетнего 
периода осуществляет следующую деятель-
ность: организовывает празднование Рож-
дества и Нового года в разных населённых 
пунктах Беларуси, распространяет рожде-
ственские и новогодние подарки (в том чис-
ле среди несовершеннолетних), выступает 
на собраниях, а также в печатных и других 
средствах массовой информации с поздрав-
лениями и наилучшими пожеланиями».

В связи с этим генеральная прокуратура 
предупредила «Дедов Морозов» о возмож-
ном привлечении их к ответственности за 
участие в незарегистрированной органи-
зации. Накануне Нового года на них может 
быть заведено уголовное дело. 

Мінск	 атрымаў	 трывожныя	 званочкі	 як	 з	 захаду,	 так	 і	 з	
усходу.	17	снежня	Еўрапарламент	прыняў	жорсткую	рэзалю-
цыю	па	Беларусі.	А	назаўтра	расійскі	віцэ-прэм’ер	Ігар	Сечын	
даў	зразумець,	што	ў	энергетычным	супрацоўніцтве	ідыліяй	
і	 не	 пахне.	 Яго	 заявы	 можна	 расцаніць	 як	 мягка	 ўпакаваны	
ўльтыматум.

они требовали отменить 
статью 193-1 Уголовного ко-
декса о деятельности от име-
ни незарегистрированных 
организаций. Прорваться в 
здание удалось лишь одной 
Снегурочке, однако в прием-
ную ее не пустили. 
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Напомним, что в Киеве в эту субботу прошли 
съемки шоу «Рождественские встречи», телетран-
сляция которого пройдет 7-го января.

Алла Борисовна является «главной по таре-
лочкам», как идеолог и рулевой программы. И 
другие звезды просто обязаны ей подчиняться - 
вне зависимости от своих регалий. Нам стали из-
вестны подробности секретного совещания, кото-
рое Пугачева провела с артистами перед началом 
репетиций.

Судя по всему, артистка читала книги по тайм-
билдингу. Алла предложила всем участникам кон-
церта на время Встреч соблюдать ее пять правил.

Первое - не материться. «Боря, это к тебе в 
первую очередь относится, если услышу - при-
бью» - особо предупредила певица Бориса Мои-
сеева.

Второе - подавлять в себе «звезду», забыть на 
время о съемках, эфирах и т.д.

Третье - помнить о командном духе. «Сейчас 
все равны, запомните это. Мы сейчас - одна семья! 
Живем и варимся в одном котле».

Четвертое правило - не надираться! Пятое - 
искоренить в себе самое страшное - зависть.

Но, конечно же, не у всех получилось соблю-
дать Аллины правила. Пока все маститые артисты 
сидели и ждали своей очереди на репетиции, не-
кая украинская певица Gallina устроила скандал. 
Мол, почему я должна сидеть и ждать, у меня дела 
вообще-то. Когда Борисовне доложили о проис-
шедшем, у нее было такое лицо, что все поняли 
- сейчас случится страшное. Но Алла поступила 
очень мудро - просто прилюдно отчитала артист-
ку, как маленькую, и оставила в шоу.

Пугачева жаловалась на то, что у нее очень бо-
лит спина, из-за чего ей приходится пить таблетки, 
но тем не менее стойко сидела по 10 часов в сутки, 
отсматривая каждый номер.

Смешно получилось с Софией Ротару. Алла 
Борисовна, зная любовь Софии Михайловны к 
собиранию цветов в зале, отправила артистку вы-
ходить из фойе зала, чтобы потом подняться на 
сцену. Но Ротару понимала, что в начале песни ей 
ничего не достанется - люди не успеют вручить бу-
кеты, посему попросила Аллу: «А можно я еще раз 
выйду в зал?». Пугачева милостиво согласилась, 
правда, едко заметила: «А как же ты пройдешь? 
Там кресла будут стоять очень близко к сцене!»

Помимо рабочих дел, Алла Борисовна зани-
малась еще и личными. Артистка дала поручение 
своему доверенному лицу, Валентине Басовской, 
подыскать ей домик в Конче-Заспе (типа нашей 
Рублевки - авт.). Валентина присмотрела аж три 
домика, но певица просто не успела проехать по 
всем трем адресам. Зато она успела зайти в Интер-
нет и прочитать нашу заметку - о чем нам стало из-
вестно на самом концерте. «Я тут прочитала, что ты 
станцевал для меня брачный танец гамадрила!». 
Максим начал пояснять залу, что на репетиции Пу-
гачева требовала от него невозможного - прыгать, 
как Дима Билан. А так как юморист не так силен 
в танце, как в пении, то решили не заставлять его 
выделывать на сцене немыслимые па.

В день концерта в зале был аншлаг, что при-
ятно. За пять минут до мероприятия в зал зашла 
Юлия Тимошенко и под бурные овации зала усе-
лась в 11-м ряду. Многие артисты выражали свой 
«респект» кандидатке в президенты Украины. 
«Первой ласточкой» стал Николай Басков, кото-
рый вручил Юлии букет ярко-красных роз. Затем 
в зал вышел Филипп Киркоров. Сначала во время 
своей новой песни «В саду эдемовом» присел ря-
дом с Тимошенко, потом скинул куртку и пригла-

сил танцевать. Юлия Владимировна, к удивлению 
многих, не отказалась. За это Филипп встал перед 
ней на одно колено и поцеловал руку. Потом Ти-
мошенко совсем разошлась и вышла на сцену с 
Аллой Пугачевой, где сказала в адрес Примадон-
ны много теплых слов.

Было много интересных номеров. У самой 
Аллы были премьеры. На репетиции во время 
песни «Дорогой» Пугачева попросила найти ей 
мальчика повертлявей. Задачей парня было вые-
хать на велосипеде в зал. На прогоне Борисовна 
всей своей, как говорится, задней подвеской, усе-
лась на раму. Но в итоге на «Встречах» Алла про-
сто бегает за велосипедистом по сцене.

Хороший номер получился у певицы с Кри-
стиной Орбакайте на песню «Посреди зимы»- про 
дочь, которая приходит к маме со своими про-
блемами, а та ее утешает. Заканчивается тем, что 
Кристина лежит в ногах у Аллы, а та ее гладит по 
головке, как маленькую девочку. Очень трогатель-
но.

Конечно же, было интересно послушать Ана-
стасию Волочкову. Напомним, что балерина не 
так давно запела. Эта новость удивила многих. Но 
оказалось, что Анастасия совсем неплохо поет - в 
духе ранней Натальи Ветлицкой. Да, конечно же, 
она одновременно пела и танцевала. Выглядело 
симпатично.

Верка Сердючка грамотно выбрала наряд - 
платье певицы было украшено принтами со свет-
лым ликом Аллы Борисовны образца 80-х. Сама 
Пугачева была в немыслимом желтом балахоне в 
клетку.

Закончилось все в клубе «Фридом», где для 
своих была устроена приватная прощальная ве-
черинка. Были все - и сама Примадонна, и Филипп 
Киркоров, Ани Лорак, Илья Резник с супругой, 
Игорь Николаев, Кристина Орбакайте с мужем... 
Алла решила расслабиться и пила белое вино, о 
чем не преминула сообщить всем своим гостям:

- Я решила сегодня выпить, и пока вроде бы 
нормально! Угощайтесь, смотрите, какие ломовые 
вкусняшки принесли!

Все гости говорили Алле приятные и теплые 
слова. Илья Резник читал свои стихи, в которой 
назвал Пугачеву «Великой артисткой». «Ой, когда 
я слышу по отношению к себе слово «великая», то 
сразу начинаю толстеть» - в шутку ругалась Алла.

Галкин от чувств даже залез на стул, чтобы 
спеть вместе с Примадонной «Кафешку»:

- Надеюсь, сейчас я попаду в фонограмму - 
шутила перед началом песни Борисовна. А после 
песни сказала Максу: «Спасибо сынок». Тот опе-
шил, сказал: «Мамулечка, не за что!»

Прекрасное настроение Примадонны почему-
то портил Борис Моисеев, которому она открыто 
говорила: «Сгинь с моих глаз долой. Вместо ка-
нала тебе будет петля!». Артист прятался от гнева 
Аллы за спиной у Филиппа Киркорова.

Кристина Орбакайте была очень откровенна 
в своем тосте: «Эти дни были короткими, вече-
ра длинными, ночи - запоминающимися. Я была 
счастлива, столько времени пробыла с мамой! У 
нас последнее время не получалось часто видеть-
ся, и мне не хватало ее материнского тепла. И ког-
да я сидела на репетиции, я впитывала эту энерге-
тику, которая от нее исходит во время общения с 
другими людьми! Я обожаю быть с ней, когда она 
творит!».

Закончилось все в полчетвертого утра. Алла 
спела и станцевала, надев на голову украинский 
платочек. А напоследок сказала: спасибо вам за 
то, что продлеваете мою творческую жизнь!

Большая часть этих средств 
была отмыта на территории 
Беларуси, в том числе в круп-
ных государственных проек-
тах. Как заявил заместитель 
генерального прокурора Бе-
ларуси Виктор Конон, по делу 
проходят уже десять человек, 
в том числе ответственные 
должностные лица энергети-
ческой отрасли страны. Все 
они способствовали тому, 
что в течение многих лет ЗАО 
«ИПП «ЕвроЭнерго» являлось 
крупнейшим поставщиком 
оборудования для энергети-
ческой отрасли страны. Через 
эту структуру государство еже-
годно теряло миллионы долла-
ров.
Как ранее сообщал «Ежеднев-
ник», в начале 2009 года про-
куратура Минска возбудила 
уголовное дело в отношении 
генерального директора ЗАО 
«ИПП «ЕвроЭнерго» Игоря 
Павлиша. Его компания в те-
чение 10 лет поставляла для 
предприятий Минэнерго 
оборудование крупнейших 
российских и европейских 
компаний. Среди них ОАО 
«Белэнергомаш» (Белгород-
ский машиностроительный 
завод), ОАО «Сибэнергомаш» 
(Барнаульский котельный за-
вод), ОАО «ЛЭЗ–Новая Сила» 
(энергомашиностроительный 
завод, г.Санкт-Петербург), ОАО 
«Сарэнергомаш» (котельный 
завод, г.Саратов), научно-
производственный центр 
«Анод» (г. Нижний Новгород), 
ОАО «ПТМЗ» (Полтавский тур-
бомеханический завод), все-
мирно известная немецкая 
компания «Фойт» другие.
Черная полоса для ЗАО «ИПП 
«ЕвроЭнерго» настала, когда 
президент Беларуси в ультима-
тивной форме потребовал от 
чиновников ликвидировать в 
Беларуси необоснованное по-
средничество. Именно после 
этого компанию начали оттес-
нять от контрактов Минэнерго, 
а Главное управление по борь-
бе с организованной преступ-
ностью МВД занялось тщатель-
ным изучением деятельности 
Игоря Павлиша.
Уголовное дело не заставило 
себя ждать. Игоря Павлиша 
обвинили в злоупотреблении 
служебными полномочиями 
при поставке оборудования 

для РУП «Минскэнерго». След-
ствие вменило И.Павлишу при-
чинение ущерба предприятию 
в размере 2,5 млрд рублей. 
Однако чем дальше шло рас-
следование, тем очевиднее 
становилось, что вскрыта лишь 
вершина айсберга.
Уже через пару месяцев дело 
взяла Генеральная прокура-
тура, которая инициировала 
проверки всех энергетических 
контрактов «ЕвроЭнерго» с 
предприятиями Министерства 
энергетики Беларуси по всей 
стране. В результате дело на-
чало разрастаться прямо на 
глазах и быстро пополняться 
новыми фигурантами. Уже в ав-
густе Генеральная прокуратура 
предъявила Игорю Павлишу и 
другим фигурантам дела обви-
нение в создании, руководстве 
и участии в деятельности пре-
ступной организации, которая 
в течение как минимум пяти 
лет активно доила энергетиче-
ский бюджет страны.
Согласно последним данным, 
центральными фигурами ор-
ганизации являлись сам Игорь 
Павлиш, а также начальник 
отдела теплотехнических ре-
сурсов ОАО «Белэнергоснаб-
комплект» Спартак Манвелян, 
который был наделен правами 
трейдера и от имени пред-
приятий, входящих в систему 
концерна «Белэнерго», мог 
самостоятельно заключать 
биржевые договора на постав-
ку им оборудования, минуя 
тендерные торги. Согласно по-
следним данным, С.Манвелян 
заключал сделки именно с 
теми компаниями, которые 

контролировал Игорь Павлиш. 
Причем в арсенале послед-
него якобы имелось более 
десятка подставных структур, 
зарегистрированных как на 
территории Беларуси, так и за 
ее пределами.
Как сказал генеральный про-
курор Беларуси Григорий 
Василевич, ущерб в 50 млрд 
рублей, который причинила 
энергетической системе Бела-
руси преступная организация 
И.Павлиша и С.Манвеляна, – 
это огромная сумма. Прибли-
зительно столько, по словам 
Г.Василевича, Беларусь поте-
ряла от всех коррупционных 
преступлений, которые выяв-
лены в стране в течение 2009 
года.
Впрочем, несмотря на то что 
Генпрокуратура уже фактиче-
ски составила картину совер-
шения преступления, в 2010 
году Беларусь ожидает множе-
ство сюрпризов. Скорее всего 
из дела И.Павлиша родится 
еще несколько громких рас-
следований, связанных с от-
мыванием миллионов, «зара-
ботанных» на энергетической 
системе страны. По предва-
рительным данным, И.Павлиш 
участвовал во многих крупных 
проектах и активно спонсиро-
вал средства на государствен-
ные нужды. Так, например, 
компания «ЕвроЭнерго» явля-
лась спонсором Национально-
го олимпийского комитета. Но 
вот вопрос, станут ли под него 
копать?

Сергей Сацук, 
«Ежедневник». 

МоРоЗМ КРЕПЧАЛ

В 50 млрд рублей оценивает Генеральная прокуратура ущерб, нанесенный 
энергетической системе Беларуси деятельностью преступной организации 
с участием ЗАо «ИПП «ЕвроЭнерго».
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Мне до улыбки мила эта формулировка: «постав-
щики услуг сети Интернет по запросу пользователя 
ОКАЗЫВАЮТ УСЛУГИ ПО ОГРАНИЧЕНИЮ ДОСТУПА к 
информации». Хотя, конечно, в нашей стране такое 
может быть засчитано за услугу.

Или вот фраза более чем: «выработать меры по 
оптимизации стоимости услуг, оказываемых пользо-
вателям сети Интернет». Это после чего подорожает 
или подешевеет? Очень боюсь, когда меня «оптими-
зируют» или того хуже «совершенствуют».

«Приостановление оказания услуг с исполь-
зованием сети Интернет осуществляется (…) при 
наличии достаточных оснований полагать, что про-
должение такого доступа будет способствовать 
совершению правонарушения» — да прям «Осо-
бое мнение» с Томом Крузом. Но «при наличии до-
статочных оснований полагать» — это оказывается 
нормально. В Уголовном кодексе фраза такая упо-
минается четырежды! Личный обыск без санкции 
прокурора без понятых; задержание подозре-
ваемого без особых оснований, но который может 
скрыться, арест подозрительных писем. Интернета 
тут не хватало, ага.

С другой стороны, Оперативно-аналитический 
центр при Президенте – в самом деле администра-
тор домена BY. Тут всё пугающе правдоподобно.

При наличии достаточных оснований полагать, 
что может быть это и утка, решил позвонить в юри-
дический отдел министерства информации. Однаж-

ды я там опытно пытался регистрировать блог как 
типа СМИ. Мне тогда ответили категоричное невоз-
можно: «регистрировать сайты министерство не бу-
дет точно. Об этом сама Петкевич сказала». Теперь 
читаю в меганашумевшем проекте указа: «Совету 
министров в шестимесячный срок определить: по-
рядок государственной регистрации средств мас-
совой информации, распространяемых через сеть 
Интернет». В документе это, кстати, единственное 
упоминание «средств массовой информации».

— Здравствуйте, мы с вами уже общались – я 
как-то хотел сайт зарегистрировать как СМИ. Но 
тогда было невозможно. Сейчас, говорят, всё изме-
нится?

— Вопрос не решен. Пока у нас нет никаких до-
кументов.

— А когда он будет решен? Слышал, что гото-
вится проект указа президента об этом.

— Вот сейчас идет работа. Следите за нашим 
сайтом – там всё будет.

— Хотя бы временнее рамки какие-то можно 
узнать?

— Нет, потому что не мы этим занимаемся.
— Но это же вы юридический отдел министер-

ства информации.
— Нет, мы это не делаем, это делается сверху, 

повыше нас.
Так бы сразу и сказали. Теперь поверил.

Пять секретных правил Пугачевой

Как отмывали мильярды 
на энергетической 
системе страны

Аляксандар Жыткевіч з вёскі Бычыха просіць 
раённую газэту «Гарадоцкі весьнік» бясплатна 
надрукаваць аб’яву пра продаж ныркі: цягам 7-мі 
месяцаў ён ня можа ўладкавацца на працу і ня мае 
сродкаў да існаваньня. 

У працаўладкаваньні за сем месяцаў гэтага 
году спадару Жыткевічу адмовілі 14 арганізацый 
і ўстановаў. Ён лічыць, што кіраўніцтва раёна рас-
пачало супраць яго неабвешчаную вайну пасьля 
ягонага ўдзелу ў выбарчай кампаніі 2008-га году ў 
якасьці назіральніка. 

Гарадоцкі актывіст Леанід Гаравы згадвае, што 
22-гадовага зубнога фэльчара з вёскі Бычыха 
яшчэ тады начальства папярэдзіла пра верагод-
ныя нэгатыўныя наступствы. І неўзабаве маладога 
спэцыяліста асудзілі за нібыта незаконнае атры-
маньне грошай ад пацыентаў. У траўні гэтага году 
суд пазбавіў Аляксандра Жытквіча права займац-
ца прафэсыйнай дзейнасьцю цягам двух гадоў. 
Знайсьці іншую працу аказалася амаль немагчы-
мым. 

У ліпені Аляксандар Жыткевіч разам з яшчэ 
адным беспрацоўным гарадоцкім актывістам 
Леанідам Аўтуховым праводзілі пяцідзённую 

галадоўку, каб зьвярнуць увагу грамадзкасьці і 
ўладаў на свае праблемы. Пасьля гэтага Жыткевіча 
ўзялі на выпрабавальны тэрмін у Гарадоцкі лясгас, 
аднак сталай працы атрымаць так і не ўдалося: 
дырэктар адмовіўся прыняць яго нават рознара-
бочым. 

Рашэньне прадаць нырку жыхар Гарадоччыны 
прыняў таму, што іншых сродкаў да існаваньня 
проста ня мае - ён сірата, выхоўваўся ў інтэрнаце, 
а на працу яго не бяруць. 

Актывіст руху «За Свабоду!» Леанід Гаравы 
паведаміў, што абвешчаны збор сродкаў для 
Аляксандра Жыткевіча. Неабыякавыя землякі ўжо 
адгукнуліся на зварот і перадалі для яго харчы. За-
раз актывісты Руху ствараюць Камітэт падтрымкі 
Аляксандра Жыткевіча.

Алёна Штраль.
h t t p : / / w w w . s v a b o d a . o r g / c o n t e n t /

article/1907344.html
Ад рэдакцыі. Пасля прыцягнення ўвагі 

грамадскасці, сустрэчы са старшынём Гарадоцкага 
райвыканкама А. Марозам А. Жыткевічу атрыма-
лася уладкавацца на працу ў Гарадоцкую ПМК-51 
плотнікам-бетоншчыкам.

ЖЫхАР ГАРАДОччЫНЫ ПРАДАЕ НЫРКУ

Виктор Малишевский, malishevsky.livejournal.com. Наивно, наверное, но не поверил я в 
мегапошумевший проект указа «о мерах по совершенствованию использования нацио-
нального сегмента глобальной компьютерной сети Интернет». Ну, например, никогда 
прежде в законе из «глобальной компьютерной сети Интернет» мы не вычленяли «на-
циональный сегмент» - какое упущение.


